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در مورد بیانیه مشترک ترکیه، ایران و روسیه در محکومیت 
حملات  اسرائیل باید بگوییم که چنین بیانیه هایی را باید در 
حد اعلام مواضع کشورها بدانیم و بیشتر از آن مطرح نیست. 
توجه داشته باشید که پیش از این موضعِ ایران و ترکیه در 
کنون  قبال حملات  اسرائیل در خاورمیانه مشخص بود و ا
روسیه هم به این جمع پیوسته است. متن فارسی این بیانیه 
منتشر نشده ولی تا اینجای کار می توانیم بگوییم که کرملین 
به مواضع ایران و ترکیه در تقابل با  اسرائیل نزدیک تر شده 
است. چنین بیانیه هایی در عمل تاثیری نخواهد داشت یا 
خ دادهای غیرقابل پیش بینی  مگر اینکه در آینده شاهد ر
باشیم. هنوز اطلاعات رسمی برای میانجی گری مسکو در 
آنچه شنیده  تنش های خاورمیانه منتشر نشده است. 
می شود براساس خبرهای تایید نشده است. البته پوتین 
کنون هیاتی از  هم اشاره هایی در این مورد داشته ولی تا
کره وارد میدان نشده است. توجه داشته  روسیه برای مذا
باشید که کرمیلن برای حفظ تمامیت ارضی سوریه تلاش 
گر وارد این موضوع هم شود تنها به دلیل حمایت  می کند و ا
از دمشق خواهد بود. مسکو هم روابط خوبی با دمشق دارد 
و هم به  نوعی به  اسرائیل نزدیک است. آنها تلاش  دارند که از 
کشیده شدن جنگ به داخل مرزهای سوریه جلوگیری کنند. 
کنشی عملی به حملات  اسرائیلی ها  روس ها مایل نیستند وا
گر همین کارهایی که  اسرائیل با  به سوریه نشان دهند ولی ا
لبنان و غزه می کند با سوریه انجام دهد مواضع روسیه به خطر 
خواهد افتاد و شرایط برایشان تغییر می کند. روس ها در حال 
حاضر تلاش می کنند که چنین موضوعی رخ ندهد و وضعیت 
سوریه را آرام نگاه دارند.  اسرائیل همچنان برای مسدود کردن 
مرزهای سوریه و لبنان فشار می آورد زیرا می خواهد ارتباط 
لبنان با محور مقاومت قطع شود. شاید می خواهند در این 
کرات  مورد با روس ها معامله کنند تا این مورد بخشی از مذا
آینده آتش بس در خاورمیانه باشد. روسیه برای اینکه نشان 
دهد قدرت جهانی است در خاورمیانه حضور دارد و به  همین 
دلیل پای سوریه ایستادگی می کند و پایگاه دریاییش را در 
آنجا تقویت کرده است و همکاری نظامی زیادی دارند. توجه 
داشته باشید که این یکی از تنهاترین پایگاه های فرامرزی 
روسیه است. به همین دلیل همواره در بحث های خاورمیانه 
کنون روس ها شرایط سختی در اوکراین دارند و  حضور دارند. ا
همچنان برای رسیدن به اهدافشان تلاش می کنند. درست 
است که دلگرمی هایی برای روس ها به وجود آمده، اما هنوز 
علامت موافقت از سوی اروپا و آمریکا برای روسیه شکل 
نگرفته است و از این نظر فعلا نمی توان پیش بینی کرد که چه 
هنگام روسیه می تواند به امتیازهای مورد نظرش در اوکراین 

دست یابد. 

نقش تازه  کرملین در خاورمیانه
سخــن روز

افزایش سهم دولت در صندوق 
بین المللی پول

تشخیص  مجمع  نظارت  عالی  هیأت 
آیت ا... صادق  ریاست  به  مصلحت نظام 
آملی لاریجانی و با حضور نمایندگان مجلس، 
کثریت اعضا تشکیل شد و به  بانک مرکزی و ا
بررسی ماده واحده مصوب مجلس شورای 
اسلامی تحت عنوان »لایحه اجازه افزایش 
سهمیه دولت جمهوری اسلامی ایران در 
صندوق بین المللی پول« با سیاست های 
کلی نظام پرداخت و لایحه مذکور مغایر با 
سیاست های کلی نظام تشخیص داده نشد. 
در این لایحه به دولت اجازه داده می شود، 
را  ایران  سهمیه دولت جمهوری اسلامی 
نزد صندوق بین المللی پول از طریق بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران به میزان یک 
میلیارد و ۷۸۳ میلیون و ۶۰۰ هزار حق برداشت 
مخصوص افزایش دهد و از میزان ۳ میلیارد 
و ۵۶۷ میلیون و ۱۰۰ هزار حق برداشت به 
میزان ۵ میلیارد و ۳۵۰ میلیون و ۷۰۰ هزار حق 
برداشت مخصوص افزایش یابد. این اقدام به 
منظور حفظ جایگاه فعلی جمهوری اسلامی 
ایران در صندوق بین المللی پول صورت 

می گیرد.
 

کاهش تعرفه واردات خودرو 
بودجه  لایحه  تلفیق  کمیسیون  رئیس 
کمیسیون برای  سال ۱۴۰۴ از مصوبه این 
کاهش تعرفه واردات خودرو خبر داد و گفت: 
کمیسیون تلفیق در مصوبه ای سقف واردات 
خودرو را ۳ میلیارد یورو پیش بینی کرد و تعرفه 
آن از ۱۰۰ درصد به ۸۰ کاهش یافت. غلامرضا 
کمیسیون  جلسه  به  اشاره  با  تاجگردون 
تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۴ گفت: کمیسیون 
تلفیق در اولین جلسه بررسی جزئیات لایحه 
بودجه ۱۴۰۴ تبصره ها و احکام بودجه در بخش 
درآمدی را بررسی کرد که یکی از موضوعات 
مربوط به حقوق ورودی کالاهای اساسی 
اعم از دارو، تجهیزات و ملزومات پزشکی بود. 
مصوب شد حقوق ورودی یک درصد باشد. 
تاجگردون اضافه کرد: همچنین کمیسیون 
تلفیق در مصوبه دیگری سقف واردات خودرو 
را ۳ میلیارد یورو پیش بینی کرد و تعرفه آن را از 

۱۰۰ درصد به ۸۰ تقلیل داد.
 

گودرزی سخنگوی هیات رئیسه 
در جلسه هیات رئیسه مجلس، عباس 
گودرزی به عنوان سخنگوی هیات رئیسه 
انتخاب شد. محمد رشیدی عضو هیات 
رئیسه مجلس گفت که در جلسه اخیر هیات 
رئیسه مجلس، آقای عباس گودرزی نماینده 
بروجرد به عنوان سخنگوی هیأت رئیسه 
مجلس شورای اسلامی انتخاب شد. پیش 
از این حجت الاسلام علیرضا سلیمی نماینده 
مردم تهران سخنگوی هیات رئیسه مجلس 

بود. 

 کشور گرفتار ناترازی های 
مرکب شده است 

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس خطاب 
به رئیس جمهور و دولتمردان گفت: کشور 
که یکی از  گرفتار ناترازی های مرکب است 
دلایل آن ناترازی حکمرانی بوده که منجر به 
گیری ناترازی شده و دلیل دیگر ماهیت  فرا
سرایت پذیری ناترازی هاست. رفع ناترازی در 
حکمرانی در گرو انتخاب حکمرانان شایسته و 
اصلاح انگاره های ناشایست حکمرانی است. 
اینکه  بیان  با  حسینی  سیدشمس الدین 
حکمرانی اقتصادی در ایران در ۳ موضوع 
کارآمد عمل  حمایت، قیمت گذاری و نظارت نا
کرده است، اظهار داشت: به بهانه حمایت به 
قیمت گذاری های دستوری دامن زده شده 
و برای پیش گیری از رانت به جای نظارت 
کارآمد، در دام دخالت های مخرب افتاده 
است. وی ادامه داد: انگاره های نادرست 
حکمرانی در این ۳ موضوع، ریشه ناترازی 
در حوزه های کالایی همچون دارو و انرژی، 
مالی، پولی و ارزی شده که یکدیگر را تشدید 
کرده اند. امروز در مرحله رسیدگی به بودجه، 
خ نما شده  این ناترازی های مرکب بیشتر ر

است. 

  بازرسان آژانس
دسترسی آزاد دارند

در حالی که در ابتدای دولت بایدن انتظار 
می رفت برجام دوباره احیا شود، به دلایل 
خ نداد و گذشت زمان  متعدد این اتفاق ر
موجب شد که نگاه ایران هم به برجام دیگر 
ارتباط  همین  در  نباشد.  گذشته  مانند 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در 
حاشیه نشست کاپ29 اظهار کرد: برجام یک 
پوسته توخالی است. رافائل گروسی اظهار 
کنون یک پوسته توخالی است.  کرد: برجام ا
وی افزود: ضروری است که ما در اجرای بیانیه 
مشترک توافق شده با ایران در مارس 2۰2۳ 
پیشرفت اساسی داشته باشیم. گروسی در 
ارتباط با شایعات متعدد درباره فعالیت های 
صلح آمیز هسته ای کشورمان گفت: سفر من 
به تهران در این زمینه بسیار مهم خواهد بود. 
کید کرد: بازرسان آژانس برای بازرسی  وی تا
دسترسی  ایران،  هسته ای  تأسیسات   از 

آزاد دارند.

 قاسم محبعلی
تحلیلگر بین الملل

خبــــر
عبدالواحد موسوی لاری: 

کریز جلو می آیند  کریز به خا اصولگرایان خا
و سهم می گیرند

آرمان ملی: یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص 
اینکه وفاق ملی می تواند پاشنه آشیل دولت باشد اظهار 
داشت: تا اینجا شده است. چون تعریفی از وفاق ملی به شکل 
منظم داده نشده است. پزشکیان ذهنیتی از وفاق ملی دارد 
که وقتی به آن نگاه می کنم بیشتر به ائتلاف و سهم دادن به 
صاحبان قدرت تعریف شده که این به ضرر دولت است و وفاق 
ملی این نیست. در نتیجه از سهم دادن به ارباب قدرت، 
وفاق ملی در نمی آید. حجت الاسلام عبدالواحد موسوی 
لاری گفت: بالاخره جریان اقلیتی به نام اصولگرایان و جبهه 
پایداری وجود دارد که همه عددشان در کشور چند میلیون 
نفر بیشتر نمی شود و در مقابل ۸۵ میلیون جمعیتی قرار 
دارند که غیر از آن حرکت می کنند. وقتی پزشکیان وفاق ملی 
را به معنی همراهی با آن اقلیت تعریف کند یعنی دچار مشکل 
گر استانداران و مدیران دولت،  شده است. وی افزود: فردا ا
همراه با دولت نباشند و افراد حاضر در این پست ها از میان 
حامیان دولت انتخاب نشده باشند، دولت را رها می کنند و 
پشت آن خالی می شود و وقتی دولت، عقبه و حامی خود را 
از دست دهد، رقبا پیشروی می کنند. وی اظهار کرد: این فکر 
گر به این ها سهم دادیم آن ها قانع می شوند.  خامی است که ا
کریز دوم در  کریز اول در دولت سهم می گیرند و خا آن ها خا
کریز  کریز سوم در فرمانداران و همین طور خا استانداران و خا
کریز می آیند تا وقتی که این دولت را از اهدافی که داشته  به خا
پشیمان کنند و حامیان خود را از دست بدهد. موسوی لاری 
عنوان کرد: دولت، هرگز نباید پیمان خودش را با مردمی که به 
او رای دادند فراموش کند. وفاق ملی یک کلمه نیست بلکه 
تغییر وضعیت موجود در حوزه سیاست خارجی و مناسبات 
داخلی، چه سیاست داخلی، چه امنیت داخلی، چه فرهنگ 
و مسائل دیگر است. وزیر کشور دولت اصلاحات ابراز کرد: 
دولت از طرف مردم دِینی به گردن دارد که این تغییرات را 
گر دولت به بهانه آرام کردن رقبا، این دِین را  ایجاب می کند. ا
فراموش کند و به آن ها سهم دهد، عملا دولت در ادامه کار با 
مشکل مواجه خواهد شد و مردم مایوس می شوند. خوشم 
نمی آید این حرف را بزنم که دولت دوم روحانی که از مطالبات 
که پشیمانیم.  کمپین هایی راه افتاد  گرفت،  مردم فاصله 
البته همان زمان مصاحبه کردم که ما بابت حمایت از حسن 
روحانی پشیمان نیستیم اما منتقد رفتار حسن روحانی و 
دولتش هستیم. آن کاری که آن زمان انجام دادیم نیاز کشور 
بود و انتقادی که امروز نسبت به رفتار او داریم هم نیاز امروز 
کشور است. موسوی لاری خاطرنشان کرد: درست است که 
ع و بنزین به مردم نداده است.  غ و تخم مر پزشکیان وعده مر
ولی دو جهت را مشخص کرده که یکی تعامل با دنیا است و 
این امر باید جایی خود را نشان دهد برای مثال همین بحث 
FATF است. در حقیقت پزشکیان باید این مسئله را حل کند 
تا ما بتوانیم اقدامات مالی انجام دهیم. بانک های ما در دنیا 
فعال نیستند. بانک ما نمی تواند یک دلار از این نقطه به نقطه 

دیگر منتقل کند. لذا باید این مسئله را حل کند. 

در  رئیس جمهور  ملی:  آرمان 
نشستی با جمعی از وزرای سابق امور 
خارجه، در ابتدای جلسه ضمن ارائه 
تحلیلی از عملکرد دولت چهاردهم 
در این حوزه، اظهار کرد: ما در مدت 
کوتاهی که دولت چهاردهم سر کار 
که  کردیم  آمده تلاش های زیادی 
برخی مسائل و مشکلات سیاست 
خارجی را حل کنیم. در حال حاضر 
مطلوب  همسایگان  با  ما  ارتباط 
است و توافقاتی هم در جلسات و 
دیدارها داشته ایم. مسعود پزشکیان 
گفت وگوهای خود و  به دیدارها و 
بخش های  مقامات  رایزنی های 
مختلف با طرف های چینی و روسی 
در راستای تسریع در اجرای توافقات 
فیمابین و ارتقای سطح روابط اشاره 
کرد و افزود: تبادل هیات ها میان 
ایران با چین و روسیه در جریان است 
و تلاش داریم موانع پیش روی اجرای 
توافقات با این دو کشور را برطرف 
کنیم. چینی ها علاقه مند هستند در 
اجرای پروژه هایی زیربنایی و عمرانی 
در ایران فعال تر شوند و در ارتباط با 
روسیه نیز گسترش و تکمیل خطوط 
ترانزیتی و نیز خط انتقال گاز به شکل 
جدی در حال پیگیری است. وی به 
کرات با نخست وزیر هند و ابراز  مذا
تمایل آنها برای تسریع در اجرای 
ح توسعه بندر چابهار اشاره و  طر
تصریح کرد: علاوه بر اصرار هندی ها 
برای فعال شدن مسیر بندر چابهار، 
کشورهای جنوب خلیج فارس نیز به 
دنبال گسترش روابط و به خصوص 
فعال شدن مسیرهای ترانزیتی با 
با  رئیس جمهور  هستند.  ایران 
کرده  اشاره به اینکه از ابتدا اعلام 
که به دنبال گسترش روابط  بودم 

کشورهای جهان از جمله  با همه 
کشورهای اروپایی هستیم، گفت: 
کره با کشورهای اروپایی در حال  مذا
انجام است، اما رژیم صهیونیستی با 
شیطنت های اخیرش سعی در ایجاد 
اخلال و پیچیده کردن مسائل در این 
مسیر دارد. رئیس جمهور خاطرنشان 
کرد: در مدت کوتاه سپری شده از آغاز 
فعالیت دولت چهاردهم، حدود 9۵ 
نشست و گفت وگو با روسای جمهور، 
سایر  مقامات  و  نخست وزیران 
کشورها داشته ایم که نتایج خوبی 
به همراه داشته است؛ به عنوان 
مثال در دیداری که با رئیس جمهور 
مصر داشتم آقای السیسی تمایل 
با  روابط  گسترش  برای  کشورش 
جمهوری اسلامی ایران را ابراز کرد و 
وزرای خارجه دو کشور برای پیشبرد 
روابط دو کشور ماموریت یافته اند. 
پزشکیان همچنین پس از شنیدن 
از  تشکر  ضمن  حاضران،  نظرات 
حضور و نظرات ارائه شده آنان اظهار 
کرد: در آغاز فعالیت رسمی به عنوان 
رئیس جمهور هم گفتم که باور دارم 
باید با دوستان مروت و با دشمنان 
مدارا داشته باشیم و امروز بیش از 
گذشته به این نظر اعتقاد دارم. ما 
برای رسیدگی به مشکلات داخلی و 

توسعه کشور علاوه بر سامان دادن 
امور داخلی، باید روابط بین المللی 
کشور را سامان داده، تنش ها را رفع 
و زمینه را برای تعاملات و مراودات با 
کشورهای منطقه و جهان نیز بهبود 
به  گفت:  رئیس جمهور  ببخشیم. 
نظرم حتی در رابطه با آمریکا نیز ما 
چه بخواهیم و چه نخواهیم بالاخره 
در عرصه منطقه ای و بین المللی با 
این کشور مواجهه خواهیم داشت 
و بهتر است این عرصه را خودمان 
مدیریت کنیم؛ البته دولت در نهایت، 
کلیت سیاست خارجی را در چارچوب 
استراتژی و رویکردهای کلان نظام 
پیش خواهد برد. علاوه بر چند تن 
از وزرای سابق امور خارجه، معاون 
، رئیس دفتر  راهبردی رئیس جمهور
رئیس جمهور و معاون سیاسی دفتر 
جلسه  این  در  نیز  رئیس جمهور 

حضور داشتند.

   اهمیت رضایت مردم
همچنین رئیس جمهور در جلسه 
شورای عالی فضای مجازی جلب 
رضایتمندی مردم را از ارکان اصلی 
در  تصمیم سازی  و  تصمیم گیری 
کمیت دانست و گفت: معتقدم  حا
ما بدون درنظرگرفتن رضایتمندی 

مردم و صرفا بر اساس مفروضات خود 
نمی توانیم کشور را اداره کنیم و لذا 
رضایت مردم باید محور تصمیمات ما 
قرار گیرد. مسعود پزشکیان در ادامه 
تصمیم گیری درباره شئونات مختلف 
زندگی مردم با افعال منفی »نشودها« 
و »نبایدها« را از جمله رویه های غلط 
و نادرست در حکمرانی عنوان کرد و با 
بیان اینکه باید ببینیم جامعه تا چه 
میزان از تصمیماتی که ما برای زندگی 
آنها می گیریم رضایت دارند تصریح 
کرد: وقتی جامعه از تصمیمات ما 
راضی نباشد، قطعا تصمیم اتخاذ 
شده به ضد خودش تبدیل خواهد 
شد و علاوه بر اینکه سرمایه اجتماعی 
کشور از بین خواهد رفت موضوع 
مهم امنیت ما را نیز با چالش مواجه 
خواهد کرد. رئیس جمهور سپس به 
موضوع فیلترینگ فضای مجازی 
کید بر اینکه بر اساس  اشاره کرد و با تأ
پیمایش های صورت گرفته به طور 
ح محقق نشده  کلی اهداف این طر
کید  است، تصریح کرد: ما ضمن تأ
در  حکمرانی  توسعه  ضرورت  بر 
فضای مجازی به منظور جلوگیری 
از آسیب های آن معتقدیم ادامه این 
روند با توجه به ایجاد نارضایتی های 
عدیده برای مردم قابل قبول نیست، 
لذا باید برای اصلاح این روند همه 
کمیتی به زبان و نگاه  نهادهای حا
در  رئیس جمهور  برسند.  مشترک 
این راستا به آقامیری دبیر شورای 
عالی فضای مجازی دستور داد که 
با تشکیل کارگروهی به فوریت ابعاد 
مختلف این موضوع را بررسی و نتیجه 
کارشناسی را برای تصمیم گیری در 
جلسه آتی شورای عالی مجازی ارائه 

کند.

دیدار پزشکیان با وزرای سابق امور خارجه از ولایتی تا عراقچی 

با دوستان مروت با دشمنان مدارا
   عرصه مواجهه با آمریکا را خودمان مدیریت کنیم

پزشکیان وفاق ملی را 
تعریف نکند!

اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک 
درباره ایده وفاق ملی اظهارکرد: یک 
بخش این ایده وفاق، شعار انتخاباتی 
است که بسیار کلی است و لازم هم 
ارائه  توضیحی  آن  مورد  در  نیست 
کلی می گوید  که به صورت  شود چرا
وفاق و همه باهم. اما الان در مقام 
کرباسچی  غلامحسین  است.  عمل 
گفت: برداشت بنده این است که در 
قبال آن شرایطی که درگذشته به نام 
که در  کمیت دوگانه و اختلافاتی  حا
سطح بالا میان مدیران ارشد کشور 
و دستگاه های اجرایی، بین دستگاه 
اجرایی و دستگاه قضائی، دستگاه های 
امنیتی و این موارد بود، منظور اصلی 
پزشکیان از وفاق ملی این است که ما 
باید دستگاه های اصلی موثر در کشور 
را در برنامه های اجرایی و اقداماتی 
که می خواهیم در سیاست داخلی و یا 

خارجی انجام دهیم، همراه کنیم. 

آرمان ملی :رئیس مجلس  درباره 
کشور   ۱۴۰2 بودجه  تفریغ  گزارش 
عنوان کرد: این موضوع مهم است 
که حتماً اقدامات دیوان محاسبات 
که هر دو  پیشینی و پسینی باشد 
محمد  است.  اهمیت  حائز  مورد 
کید کرد: یک زمانی  باقر قالیباف تا
چنین گزارش هایی را به شکل دقیق 
نداشتیم اما امروز تمامی این موارد را 
در اختیار داریم. نکته دوم این است 

که این گزارش ها بعد از بودجه می آمد 
اما الان قبل از بودجه، این گزارشات 
را در اختیار داریم. ولی آیا ما اقدام 
موثری به وسیله آن انجام می دهیم؟ 
بر اساس قانون، کمیسیون برنامه 
در  ما  اصلی  کمیسیون  بودجه  و 
موضوع بودجه است. درحال حاضر 
کمیسیون  گزارش تفریغ را به این 
ارجاع می دهیم و کمیسیون مکلف 
است اقدامات موثر را بر روی بودجه 

انجام دهد. وی ادامه داد: هر کدام از 
احکام بودجه که مشکلی دارد باید به 
کمیسیون تخصصی ارجاع داده شود 
و  کمیسیون تخصصی مکلف است 
ظرف سه ماه بر اساس آیین نامه، 
گزارشی تهیه کند و به صحن مجلس 
بیاورد. لذا خواهش من از رؤسای 
کمیسیون ها و نمایندگان محترمی 
که مخصوصاً به طور ویژه تر به این 
موضوعات عنایت دارند، این است 

که مشکلات مسبوق به سابقه بودجه 
را اصلاح کنند تا ادامه دار نشود. در 
گزارش تفریغ که الان قرائت شد، عملاً 
۱۳۴ شرکت زیان ده بودند و ۸۱ هزار 
میلیارد تومان جهت جبران این زیان 
داده شد. همچنین  رئیس مجلس 
در پاسخ به تذکر یکی از نمایندگان، 
از معاونت قوانین و هیأت تطبیق 
مصوبات دولت با قوانین مجلس 
خواست تا حتماً مجدداً آیین نامه 
اجرایی ماده ۳۰ قانون احکام دائمی 
برنامه های توسعه کشور را بررسی 
گر اشکالی داشت و نیازمند  کنند و ا

اصلاح بود، آن را پیگیری کنند. 

محمد باقر قالیباف: 

نمایندگان مشکلات بودجه را اصلاح کنند

وفاق ملی یا وفاق 
بین الجناحین؟

شفافیت
 ویژگی گزارش تفریغ 

یک نماینده سابق اظهارکرد: دولت 
چهاردهم ویژگی هایی دارد که مختص 
همین دولت است. پزشکیان با شعار 
وفاق ملی آمد، اما وفاق ملی تبدیل به 
وفاق بین الجناحین شد، ملغمه ای از 
طیف پایداری تا بعضی اصلاح طلبان 
که در ترکیب استانداران نیز شاهد 
آن هستیم. پروانه سلحشوری گفت: 
که در دولت های اصولگرا  در حالی 
گسترده  انتصابات  شاهد  بلافاصله 
از طیف فکری خودشان بودیم. آنها 
می دانستند  خودشان  حق  را  این 
بهره  خودشان  فکری  جریان  از  که 
ببرند ولی در مورد دولت چهاردهم 
فعالان ستادها و تلاش ها را عده ای 
کردند و پست ها نصیب آنهایی شد که 
پزشکیان را دولت مسدود و مرعوب 
می خواندند. بعد از اینکه پزشکیان 
به عنوان رئیس جمهور انتخاب شد 
به نظر می رسد که حلقه اول خود را 
نه تنها در حوزه زنان بلکه در مردان 
که  کرد، به این معنی  هم فراموش 
آنها را برای خودش نگه نداشت و به 
جای آن سراغ افرادی رفت که یا اصلا 
شناخته شده نبودند و یا در ستادش 

فعال نبودند. 

رئیس دیوان محاسبات کل کشور 
گی گزارش تفریغ بودجه  مهم ترین ویژ
۱۴۰2 را شفافیت آن دانست و گفت که 
همواره در تدوین گزارش تفریغ بودجه 
توجه ما به اصلاح ساختار بودجه 
است. سیداحمدرضا دستغیب درباره 
میزان برداشت از صندوق توسعه ملی 
توسعه  صندوق  از  برداشت  گفت: 
ملی ۱۷۳ همت و مجوز انتشار اوراق 
عالی  شورای  توسط  اسلامی  مالی 
 ۱۴۰2 هماهنگی اقتصادی در سال 
قریب به ۱۳۵ همت است لذا منابع یا 
سقف بودجه سال ۱۴۰2 با قرار دادن 
که توضیح  ۴۴2 همت از سه محلی 
داده شد، افزایش پیدا کرده و تبعات 
و آثار خاصی را هم در بودجه خواهد 
محاسبات  دیوان  رئیس  داشت. 
اضافه کرد: درباره آن چه به عنوان 
کسری اشاره شده 9۳ همت درباره 
افزایش هزینه مربوط به دولت در سال 
۱۴۰2 است که این عدد قریب به ۴۵۰ 

همت است. 

»آرمان ملی« رد شکایت بر علیه معاون رئیس جمهور را بررسی می کند

مردودیتندروها؛ظریفدرپاستورمیماند
اختلاف  آرمان ملی- سیاوش پورعلی: 
ظریف و شاخه تندروِ اردوگاه اصولگراها به روزها 
و ماه های اخیر باز نمی گردد. »محمدجواد 
از چهره های غیر  را می توانیم یکی  ظریف« 
اصلاح طلبی بدانیم که تندروها زاویه های تندی 
با او دارند و در واقع هرجایی که ظریف حضور 
دارد ذره بین طیف  تندرو به آن سو می رود. چه 
او در وزارت  امور خارجه باشد و چه در معاونت 
راهبردی دولت، برای تندروها تفاوتی ندارد 
کمیت که  آنها با حضور ظریف در هرجای حا
باشد، مشکل خواهند داشت. بعد از شروع به 
 کار کابینه چهاردهم و رفت و برگشت ظریف به 
معاونت راهبردی، چهره هایی مانند »حمید 
رسایی«، »اسماعیل کوثری«، »علی خضریان«، 
کامران غضنفری« در  »روح ا.... ایزدخواه«، »
مجلس و برخی دیگر چهره های نزدیک به 
پایداری ها، شریانی ها و... با اشاره به  قانون منع 
که اعضای خانواده شان  به کارگیری افرادی 
دو تابعیتی هستند خواستار عزل او توسط 
که  »مسعود پزشکیان« شدند. خواسته ای 
رئیس جمهوری توجهی به آن نکرد. به  این 
موضوع هم اشاره کنیم که این ماده قانونی 
توسط بسیاری از همین چهره هایی که به آنها 
اشاره کردیم در مجلس دهم در دستور کار قرار 
گرفت و نهایتا با فشار جریان تندرو در مجلس 
یازدهم تبدیل به قانون شد. قانونی که به نظر 
اجرایی نمی آید زیرا هم در دولت سیزدهم و هم 
در همین دولت، نفراتی غیر از ظریف هم هستند 
که فرزندانشان بیش از یک تابعیت داشته 
باشند. پس از جنجال های فراوان، پیگیری از 
تریبون مجلس مصاحبه با رسانه های هم سو 
کید بر اینکه ظریف باید برود، روزگذشته  و تا
قوه  قضائیه متولی رسیدگی به این موضوع در 
توضیحاتی عنوان کرد که این شکایت مردود 
است، زیرا دیوان عدالت اداری مسئولیتی 
برای پرداختن به این سوژه ندارد. این طیف 
نه تنها خواستار عزل ظریف شدند بلکه در 
گر معاون   ادامه پزشکیان را تهدید کردند که ا

راهبردیش را از کابینه خارج نکند او را هم عزل 
خواهند کرد. حالا با این وجود باید تندروها را تا 
اینجای کار برای عزل رقیب سیاسی شان یعنی 
ظریف مردود شده بنامیم. در ادامه این گزارش 
نگاهی خواهیم داشت به آخرین خبرهای در 

مورد چگونکی ماندن ظریف در پاستور.
 چرا شکایت تندروها رد شد؟

کنش خود به این  قوه قضاییه در تازه ترین وا
شکایت متنی را در اختیار رسانه ها قرار داد. 
کید این قوه دیوان عدالت اداری را  باتوجه به تا
از دایره رسیدگی به رفتن یا ماندن ظریف، خارج 
دانسته است. در بخشی از این توضیحات آمده 
است: مجلس در قانون دیوان عدالت اداری که 
در تاریخ اول اردیبهشت ماه ۱۴۰2 مصوب کرده، 
صلاحیت و حدود اختیار هیات های عمومی 
دیوان عدالت اداری را در ماده ۱2 قانون مذکور، 
تعیین و احصا کرده است. با دقت در مفاد مقرره 
مزبور مشخص می شود، هیچیک از موارد قابل 
ح در هیات عمومی دیوان عدالت اداری،  طر
شامل انتصابات موردی و تصمیمات ماخوذه 
در این مورد یعنی عزل و نصب مستخدمین 
دولت در مراجع دولتی و عمومی غیردولتی 
نمی شود. نکته مهم در این مورد اینکه شکایت 
به عمل آمده قابل طرح در هیات عمومی نبوده 
و باید وفق ماده ۳ قانون دیوان عدالت اداری 
ح و  این شکایت در شعب بدوی دیوان مطر
مورد رسیدگی قرار گیرد. باتوجه به مطالب ذکر 
شده در مورد مرجع صالح رسیدگی کننده به 
شکایت مطروحه، موضوع در راستای مقررات 
کم بر مساله به یکی از شعب بدوی دیوان  حا
عدالت اداری ارجاع و وفق مقررات در خصوص 
شکایت مطروحه رسیدگی قانونی به عمل آمد.  
گرچه در مورد مصوبات مطرح در هیات عمومی  ا
کی فاقد موضوعیت است لیکن  سمت و نفع شا
شرط اقامه و رسیدگی به شکایات مطروحه 
ح شکایت از طرف  در شعب بدوی دیوان، طر
شخص یا اشخاص ذینفع و یا ذی سمت است؛ 
بنابراین در شکایت مطروحه نسبت به انتصاب 

به عمل آمده توسط ریاست جمهوری، قاضی 
رسیدگی کننده به موضوع می بایست سمت و 
کی را احراز می کرد. لیکن بر اساس مفاد  نفع شا
رای صادره از شعبه محترم بدوی و بر اساس 
ل منطبق بر موازین قانونی شکایت  استدلا

مردود اعلام شده است.
 از دولت کنار نمی روم

ظریف با حضور در یک نشست مجازی به 
پرسشی درباره برخی اقدامات برای برکناریش 
پاسخ داد و گفت: »۱۱ مرداد منصوب شدم و از 
دو روز بعد این حرف ها در مورد انتصاب بنده 
و قانون شروع شد. من ۱۶ مرداد در نامه به 
رئیس جمهوری اعلام انصراف کردم اما ایشان 
دستور دادند ادامه دهم با این حال چند روز بعد 
و با اتفاقاتی که افتاد رسما انصراف دادم. آقای 
پزشکیان هم مشورت هایی با مقامات عالی 
نظام داشتند که خودشان باید توضیحاتش 
را بگویند. قبل از اولین دیدار دولت جدید 
گفت  با رهبر انقلاب، رئیس جمهور به بنده 
مشورت های لازم را داشته و به بنده دستور داد 
به کارم برگردم و با قدرت ادامه دهم. من هم به 
مسائل دیگر توجه ندارم و الان از صبح زود تا ۱۰ 
شب کار می کنم. قصد ندارم استعفا کنم چون 
گر نیاز باشد من را کنار  به من دستور دادند بیا و ا

بگذارند و بگویند کنار می روم.«
 ریشه اختلاف ها کجاست؟

»اسماعیل کوثری«، نماینده تهران در پاسخ 
به سوالی در همین مورد بیان داشت:  »زمانی که 
ظریف، وزیر امورخارجه بود ما موضوع را مطرح 
کردیم و در آن زمان هنوز این قانون به  تصویب 
نرسیده بود و به همین دلیل توانست به فعالیت 
خود به  عنوان وزیر ادامه دهد. به این موضوع 
هم باید اشاره کنم، هنگامی که او قبل از رای 
اعتماد دولت را ترک کرد در واقع به آن کار قانونی 
عمل کرد که پیش تر به  آن اشاره کردیم. بازگشت 
وی به پاستور اما باعث شد نمایندگان به این 
کید کنند که قانون باید  مورد حساس شوند و تا

اجرا شود.«


